
ح کرد اسماعیل بقایی مطر

پاسخ به نامه ترامپ بعد از بررسی
گشت قطعنامه های شورای امنیت  هیچ توجیهی برای باز

علیه ایران وجود ندارد

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: 
آقای غریب آبادی برای گفت وگو با مقامات آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به وین سفر کرده است. اسماعیل بقایی گفت: 
روز یکشنبه آقای روانچی معاون سیاسی وزیر خارجه نیز 
با سفرای سه کشور اروپایی در تهران دیدار و رایزنی کرده 
است. وی افزود: ما فعلاً بنایی برای انتشار رسانه ای نامه 
ترامپ نداریم. آنچه که در رسانه ها در مورد این نامه منتشر 
شده است عمدتاً گمانه زنی است و مبنای دقیقی ندارد.  
بقایی با بیان اینکه »فحوای نامه با توجه به سخنرانی های 
عمومی ترامپ فاصله چندانی از این سخنرانی ها ندارد و بر 
اساس آن عناصر تنظیم شده است«، گفت: پاسخ ما به این 
نامه بعد از تکمیل بررسی ها از طریق مقتضی داده می شود. 
کید کرد: سفر اخیر آقای عراقچی به عمان  وی همچنین تا
ارتباطی با نامه نداشت و همان طور که خود ایشان اشاره 
کردند این سفر از قبل برنامه ریزی شده بود. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه ترامپ 
در فرمان خود برای حمله به یمن تهدیداتی را نیز علیه ایران 
ح کرده بود، گفت: ما به هرگونه تعرضی علیه تمامیت  مطر
سرزمینی و علیه امنیت و منافع ملی ایران با قاطعیت پاسخ 
می دهیم و تردیدی در این زمینه وجود ندارد. وی افزود: 
وی ادامه داد: ایجاد محدودیت برای سفر اتباع ایرانی به 
آمریکا مسبوق به سابقه است و ما در دوران اول ترامپ نیز 
این موضوع را شاهد بودیم و این نشانه روشنی از خصومت 
گر این موضوع  سیاستمداران آمریکایی با ملت ایران است و ا
را در یک روند تاریخی تحلیل کنیم بخشی از تحرکات ایذایی 
و اعمال فشار علیه ایران است که در برهه های مختلف 
از سوی آمریکا علیه ملت ایران انجام شده است.  بقایی 
با بیان اینکه »هیچ توجیهی برای بازگشت قطعنامه های 
شورای امنیت علیه ایران وجود ندارد«، عنوان کرد: به دلیل 
اینکه برنامه هسته ای ایران، برنامه ای کاملا صلح آمیز است 
و فعالیت های ما کاملا منطبق با حقوق و تکالیف ما، طبق 
موافقت نامه پادمان و معاهده منع اشاعه است. سخنگوی 
وزارت خارجه ایران اذعان کرد: در رابطه با بیانیه سه جانبه 
گفتیم،  که ما همیشه  ایران، چین و روسیه، آن چیزی 
منطق برجام بوده است، به این معنا که جمهوری اسلامی 
ایران سلسله تدابیر داوطلبانه را برای اطمینان سازی و 
اعتمادسازی نسبت به ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای 
خود اتخاذ می کند و در ازای آن همه تحریم های ظالمانه 
غ از  که علیه جمهوری اسلامی ایران وضع شده است، فار
عناوین و تیترهایی که برای این تحریم ها در نظر گرفتند، 
کرات برجام  کرد: این منطق مذا رفع شود. وی تصریح 
بود و لذا به همین دلیل است که در متن بیانیه سه جانبه 
ایران، روسیه و چین هم دوباره به همین موضوع اشاره 
شد و ضرورت احترام همه طرف ها به تعهداتی که از قبل 
داده شده و در قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت، به نوعی 
مهر شورای امنیت سازمان ملل را هم خورده و تبدیل به 
بخشی از قطعنامه شده است.  بقایی با بیان این که »در 
انس مواضع و دیدگاه های خود را  گفت وگو با مقامات آژ
بیان می کنیم«، تصریح کرد: ما بارها این را تکرار کردیم، باز 
که موضع گیری های سیاسی مقامات  هم تکرار می کنیم 
انس و شخص مدیر کل هیچ اثر مثبت و سازنده ای در  آژ
انس نخواهد داشت و  روند همکاری های بین ایران و آژ
انس به عنوان یک مقام بین المللی که دارای  مدیرکل آژ
مسئولیت است، باید در چارچوب وظایف خود عمل کند و از 
گفتارهایی که شائبه تاثیرپذیری از برخی از کشورهای شورای 
حکام را ایجاد می کند، خودداری کند. وی با بیان اینکه »در 
مورد سازوکار ماشه، ما زیاد صحبت کردیم« افزود: صرف 
صحبت کردن طرف مقابل از سازوکار ماشه به این معنا 
نخواهد بود یا به این معنا نیست که یک ابزار سهل الوصول 
است و می توانند از این ابزار برای اعمال فشار و امتیازگیری 
کید بر  از جمهوری اسلامی ایران استفاده کنند.  بقایی با تا
این که »استفاده از این سازوکار تبعات و آثاری دارد که قطعاً 
گفت: هیچ  متوجه طرف های مقابل هم خواهد شد«، 
دلیل و توجیهی برای توسل به این سازوکار علیه جمهوری 
اسلامی ایران وجود ندارد، مگر برای اعمال فشار ناموجه و 

غیرقانونی سیاسی. 

    مبنای ما تعامل است
 بقایی تصریح کرد: مبنای ما تعامل و گفت وگو با آژانس 
و طرف های برجام بوده است. گفت وگوی سه جانبه پکن 
در همین راستاست، همین طور تعاملاتی که با کشورهای 
اروپایی داشتیم و در آینده هم ادامه خواهد یافت. سفر 
آقای غریب آبادی هم در ادامه همکاری ها و تعاملات ایران 
، حتما  و آژانس است. در عین حال با توجه به تحولات روز
مواضع و نکات ما به نحو مقتضی به اطلاع آژانس خواهد 
رسید. سخنگوی وزارت امور خارجه ایران درباره نگرانی 
اروپایی ها از تضعیف نقش خود درباره برجام گفت: در رابطه 
با نگرانی کشورهای اروپایی از تضعیف نقش خود، نکته ای 
است که خودشان باید پاسخ دهند. واقعیت این است 
که کشورهای اروپایی یک فرصت بسیار منحصربه فرد در 
اختیار داشتند برای اینکه توان و اعتبار بازیگری خود را در 
کرات  سطح بین المللی نشان دهند و آن، فرصت برجام و مذا
هسته ای ایران بود. وی تصریح کرد: اروپایی ها این فرصت 
را در یک مقطعی قدر ندانستند و بعد از خروج آمریکا از 
برجام نتوانستند به تعهدات خود عمل کنند و در ادامه هم 
ح قطعنامه های  ایفای نقش سازنده نداشتند از جمله طر
مختلف در شورای حکام یا اخیرا، همراهی و همدستی با 
آمریکایی که در برجام حضور ندارد و خود آن ها می دانند که 
ج شد.  بقایی در  آمریکا یک طرفه و غیرقانونی از برجام خار
مورد گفت وگوها با اروپا تصریح کرد: در صورتی که طرف های 
کرات جدیت داشته باشند و واقعا به  مقابل در روند مذا
کره جدی و هدفمند قائل باشند و  آداب مقتضیات یک مذا
در عمل این را نشان دهند، تعاملات ما با طرفین اروپایی از 
کید  کره ارتقا پیدا می کند. عراقچی تا مرحله گفت وگو به مذا
کرات و گفت وگوهای ما با طرف های اروپایی در  کرد: مذا

جریان است و در آینده هم برگزار خواهد شد. 

آرمان ملی-حمید شجاعی: ایران در سال ۱40۳ با فراز و 
نشیب های مختلفی در حوزه های متفاوت روبه رو بود و در هر 
مقطعی از ماه های اخیر از ابتدای سال تا کنون شاهد اتفاقات 
بسیار مهمی بودیم که هر کدام در نوع خود تاثیرگذاری فراوانی 
داشت. اتفاقات داخلی و بین المللی که کشور را دستخوش 
تلاطم های سیاسی، اجتماعی و اقتصادی نمود. از فروردین 
ماه که امید می رفت تحولی در شرایط اقتصادی پدید آید آغاز 
شد تا روزهای پایانی اسفندماه که با پرداخت یارانه و کالابرگ و 
مشکلات اقتصادی ادامه پیدا کرد. حال در ذیل نگاهی داریم 
اجمالی و گذرا بر آنچه در سال ۱40۳ در ایران در حوزه سیاست 
داخلی، سیاست خارجی، اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی اتفاق 
افتاده است. هرچند آنچه می آید به مسائل جزئی در حوزه های 
مختلف نخواهد پرداخت اما تلاش می شود مسائل مهم و 

کلیدی در حوزه های مختلف پوشش داده شود. 
    سیاست داخلی

ایران در حوزه داخلی سال عجیبی را پشت سرگذاشت. سالی 
که شاید بتوان طی یک تا دو دهه گذشته آن را کم سابقه و حتی 
بی سابقه خواند. ابتدای سال با سخنرانی رهبری و نامگذاری 
و سپس سفر اسماعیل هنیه و هیأت همراه به تهران و دیدار با 
مقام رهبری، رئیس جمهور وقت و قالیباف رئیس مجلس پیش 
رفت. در ادامه شاهد حمله تروریستی رژیم صهیونیستی به 
کنسولگری کشورمان در دمشق بودیم. چنانکه عصر دوشنبه ۱۳ 
فروردین ۱40۳ رژیم صهیونیستی به ساختمان نزدیک سفارت 
ایران در دمشق حمله کرد که بر اساس آن ساختمان کنسولگری 
ایران در دمشق به طور کامل تخریب شد و مستشاران نظامی 
ایران به شهادت رسیدند. اما شاید یکی از مهم ترین اتفاقاتی 
که در سال ۱40۳ رخ داد سانحه سقوط هلیکوپتر رئیس جمهور 
وقت آیت ا... سیدابراهیم رئیسی و حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه وقت بود که ۳0 اردیبهشت ماه اتفاق افتاد که در 
زمان طی مسیر از سد خداآفرین تا تبریز در نزدیکی روستای 
اوزی ورزقان در شمال استان آذربایجان شرقی هلیکوپتر حامل 
شهید رئیسی سقوط کرد. در این سانحه بجز سیدابراهیم رئیسی 
، امیر عبداللهیان وزیر خارجه، مالک رحمتی  رئیس جمهور
استاندار آذربایجان شرقی، آیت ا... سید محمدعلی آل هاشم امام 
جمعه تبریز و نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی، سید 
مهدی موسوی رئیس یگان حفاظت رئیس جمهور و سه خلبان 
هلیکوپتر به شهادت رسیدند تا برای مدت ها ایران را در غمی 
جانکاه فرو برند. اما جدای از شهادت رئیس جمهور پیشین یکی 
دیگر از مهم ترین اتفاقات در سیاست داخلی انتخابات زودهنگام 
در سال ۱40۳ بود. جایی که بسیاری بر این باور بودند که دولت 
بعدی نیز ادامه دولت رئیسی خواهد بود و اصولگرایان نیز با عِده 
و عُده بسیار وارد انتخابات شدند تا به قول خود پیروز انتخابات 
شوند و بر همین اساس نیز با 5 کاندیدا وارد عرصه انتخابات 
شدند اما کسی تصورش را هم نمی کرد که در بین این همه مسعود 
پزشکیان که در انتخابات مجلس رد صلاحیت شده بود و با حکم 
رهبری بازگشته و نماینده شده بود در یک رقابت فشرده بتواند با 
صحبت هایی که درد مردم و دغدغه جامعه بود، آرای مردم را از 
آن خود کند. اما این اتفاق افتاد و پزشکیان به ریاست جمهوری 
رسید و دولت چهاردهم را با گفتمان وفاق ملی تشکیل داد. از 

دیگر اتفاقات سیاسی می توان به آزادی حمید نوری دادیار سابق 
قوه قضائیه اشاره کرد که به مدت 5 سال به طور غیر قانونی در 
سوئد زندانی بود و در خرداد ماه سال جاری آزاد شد. اما مهم ترین 
خبری که در روز های پایانی سال و به طور مشخص مخابره 
شد رفع حصر حجت  الاسلام مهدی کروبی بود و گفته شده که 
موسوی نیز طی ماه های آینده رفع حصر خواهد شد. رفع حصر 

بی تردید نشان دهند آرامش در فضای سیاسی کشور است. 
   اقتصادی

سال ۱40۳ مثل سالیان گذشته با مشکلات اقتصادی همراه 
بود و از آغاز سال تا پایان سال مشکلات اقتصادی و معیشتی 
گریبانگیر مردم بود. هرچند که به روایت رسانه ها در این سال 
رشد اقتصادی نزدیک 4 درصد داشتیم اما تاثیر تحریم ها و عدم 
بازگشت ارز حاصل از فروش نفت باعث فشار بیشتر اقتصادی 
به کشور و به ویژه معیشت مردم شد. از طرفی تحریم های گاه و 
بیگاه آمریکا نیز در این میان مزید بر علت بود که شرایط اقتصادی 
در وضعیت بغرنجی قرار گیرد. هر چند که دولت پزشکیان در 
این مسیر تلاش کرد که با دادن یارانه و کالابرگ مسکن هایی 
در جهت بهبود وضعیت معیشتی ارائه کند اما باز هم نتوانست 
آنطور که باید و شاید میزانی از رضایت مندی را در جامعه ایجاد 
کند. هر چند نوسانات بازار ارز نیز عامل موثر و تاثیرگذاری در 
شرایط اقتصادی بود و افزایش لجام گسیخته و بی سابقه قیمت 
ارز باعث شد تا قیمت دلار تا 94 هزار تومان نیز برود. سایر حوزه ها 
مثل طلا و سکه نیز از همین مسیر تبعیت کرده و افزایش قیمت 
را تجربه کردند. اما شاید یکی از مهم ترین مسائلی که در این سال 
خ داد بحث ناترازی ها در حوزه گاز و برق  به جهت اقتصادی ر
بود که به روایت رئیس جمهور زمستان سختی را برای مردم با 
خاموشی های مکرر رقم زد. هر چند که دولت وعده داده برای 

سال آینده برنامه ریزی بهتر و مدون تری خواهد داشت. 
    فرهنگی و اجتماعی

در حوزه اجتماعی شاید مهم ترین مساله ای که بتوان بدان 
پرداخت مساله قانون حجاب است که پس از رفت و آمد های 
بسیار بالاخره در مجلس تصویب شد و قرار بود که در ۲۳ آذرماه 

به دولت ابلاغ گردد، اما محمدباقر قالیباف آن را ابلاغ نکرد و 
رئیس جمهور نیز صراحتا اذعان کرد که چون این قانون مخالف 
خواست مردم است، آن را ابلاغ نخواهد کرد. گرچه در همین 
مسیر شاهد مصوبه شورای عالی امنیت ملی در جهت عدم 
گاهی نسبت به موضوع  ابلاغ و اجرای آن بودیم که نشان از آ
داشت. هر چند که تندروها همچنان تلاش می کنند تا با فشار 
این قانون را به عرصه اجرا برسانند. مساله دیگر ماجرای وعده 
رئیس جمهور در حوزه رفع فیلترینگ از شبکه های اجتماعی 
بود که با موافقت ها و مخالفت های بسیاری مواجه شد. هر چند 
در ادامه مسیر شاهد رفع فیلتر پیامرسان واتساپ و اپلیکیشن 
گوگل پلی بودیم، اما همچنان رفع فیلتر سایر شبکه ها در هاله ای 
از ابهام است و هر چند بنا بود تا آخر اسفند تلگرام و یوتیوب نیز 
رفع فیلتر شوند اما همچنان خبری نیست و باید دیدی در سال 

جدید دولت چه برنامه ای برای این مساله مهم دارد. 
   سیاست خارجی

در حوزه سیاست خارجی ایران در سال ۱40۳ پر از اتفاقات 
مهم بود. عملیات وعده صادق ۱ و حمله به مواضع رژیم 
صهیونیسیتی در پی حمله اسرائیل به کنسولگری ایران در 
دمشق، ترور اسماعیل هنیه درست یک روز پس از مراسم تحلیف 
ک ایران، شهادت سیدحسن  رئیس جمهور جدید ایران در خا
نصرا... دبیرکل حزب ا... لبنان در پی حملات هوایی اسرائیل با 
بمب های سنگر شکن به ضاحیه بیروت، عملیات وعده صادق 
۲ ایران و حمله مجدد به اسرائیل، شهادت یحیی سنوار فرمانده 
حماس از جمله اتفاقاتی بود که در عرصه سیاست خارجی رخ 
داد. البته نباید از آتش بس در غزه میان اسرائیل و حماس نیز 
به سادگی عبور کرد. از نکات دیگر نیز می توان به پیروزی دونالد 
ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا نام برد که تمامی 
معادلات جهانی را بهم زد. ادعاهای وی در خصوص جنگ 
کرات هسته ای با ایران و از همه  روسیه و اوکراین، جنگ غزه و مذا
مهم تر نامه به رهبری از مهم ترین تحولاتی بود که در شش ماهه 
دوم سال ۱40۳ رخ داد. حال باید دید روند امور در سال جدید 

چگونه پیش خواهد رفت.  

3سیـاسـت سال هشتم
شماره   2073

سه شنبه 
1403 .12 .28
 17  رمضان  1446   / 18  مارس  2025

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« اتفاقات مختلف سیاسی، اقتصادی و اجتماعی در سال 1403 را بررسی می کند

ایران 1403 در یک نگاه 
   از سقوط هلیکوپتر رئیسی تا ریاست جمهوری پزشکیان 

کنوانسیون  آرمان ملی: لایحه الحاق دولت ایران به 
سازمان ملل متحد، برای مبارزه با جرایم سازمان یافته 
فراملی در اواسط آذرماه سال 9۲ از سوی دولت به مجلس 
نهم ارسال شد اما به واسطه حساسیت های موجود و 
نگرانی هایی که در پیوستن ایران به این کنوانسیون وجود 
داشت، بررسی آن هنوز به نتیجه نهایی نرسیده است. البته 
این لایحه برای دومین بار نیز در اواسط تیر سال 95 از سوی 
دولت مجدد به مجلس ارسال شد ولی باز هم در روند کار 
تغییری ایجاد نشد. پالرمو و CFT از جمله لوایحی هستند 
که قبل از پذیرش FATF باید به تصویب مجمع تشخیص 
برسد و باتوجه به گفته های رئیس این مجمع قرار است این 
لوایح به صورت مشروط پذیرفته شود. در این مورد با یکی از 
اعضای سابق مجمع تشخیص گفت وگویی انجام داده  ایم. 
کنعانی مقدم در این مورد معتقد است که ایران هم مانند 
بسیاری از کشورها می تواند این موارد را به صورت مشروط 

بپذیرد. در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 

   عامل عدم پذیرش 
حسین کنعانی مقدم، تحلیلگر سیاسی و عضو پیشین 
به پذیرش  کنش  وا در  نظام  مجمع تشخیص مصلحت 
مشروط مفاد FATF به خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: 
 FATF مقدمه ای بر CFT توجه داشته باشید که پالرمو و«
گر ما دو لایحه اولی را نپذیریم نمی توانیم در مورد  است و ا
FATF تصمیم نهایی را بگیریم در ثانی هر دو این موارد در 
داخل ایران هم به عنوان مصوبه مجلس و قانون به  تصویب 
رسیده و تنها برخی از مواردی که به بحث های نظارتی باز 
می گردد. این موضوع ارتباط مستقیمی با چالش  تحریم ها 
دارد. ما با قبول بدون شرط FATF به نوعی خودمان را تحریم 
کید بر این بود که  می کردیم. به همین دلیل در ابتدا هم تا

باید مشروط FATF و سایر لوایح را بپذیریم.«
این تحلیلگر در همین مورد و با اشاره به تصمیم سایر 
کشورها ادامه می دهد: »از مفادی که به FATF اختصاص 
دارد در مواردی که بحث نظارت بر روند اجراییش مدنظر 
سازمان های بین المللی است جای بحث وجود دارد. 
نمی توانیم بپذیریم خارجی ها بیایند و در تهران و در بانک 

کنش های مالی ایران  مرکزی مستقر شوند و بخواهند همه ترا
را رصد کنند ما به آنها نمی توانیم اعتماد کنیم. همه چیز 
گر این  بستگی به شرایط کنونی دارد که ما تحریم هستیم و ا
محدودیت ها وجود نداشت زودتر می توانستم در این مورد 
تصمیم بگیریم. تحریم ها پذیرش FATF را به تاخیر انداخت. 
البته باید به این موضوع هم اشاره کنم که بسیاری از کشورها 

این مفاد را به صورت مشروط پذیرفته اند.« 

   تصمیم جدید مجمع
آیت ا... صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص 
CFT غیر از بحث  مصلحت نظام با بیان اینکه پالرمو و 
FATF است، گفت: »FATF اعلام کرده که باید پالرمو و 
کید بر اینکه FATF در مجمع  CFT تصویب شود.« وی با تا
تشخیص، موضوع بحث و بررسی نیست، در این خصوص 
ادامه داد: »لایحه ای که جهت بررسی به مجمع ارسال 
شده فقط مربوط به دو کنوانسیون CFT و پالرمو است، 
مجلس مصوبه ای در مورد FATF نداشته که مجمع ورود 
کند. FATF اصلا در مجمع بحث نمی شود زیرا مورد ارجاع 
به مجمع نبوده است، مجمع فقط CFT و پالرمو را بررسی 
می کند که در مجلس تصویب شده و مورد ایراد شورای 
 CFT نگهبان قرار گرفته است.« آملی لاریجانی با بیان اینکه
و پالرمو در مورد مسائل حقوقی و نظامی موضوعات مهمی 
دارد، که محل بحث است، اضافه کرد: »آن چیزی که برخی 
از اعضای مجمع را قانع کرده، این است که مجلس با تحفظ 
به این دو لایحه رأی داده است و ما با این تحفظ و به صورت 
مشروط می توانیم این دو لایحه را قبول کنیم.« او در پاسخ 
به برخی شبهات مبنی بر اینکه کنوانسیون های بین المللی 
را نمی توان با تحفظ پذیرفت، گفت: »50 کشور با تحفظ 
این کنوانسیون ها را پذیرفته اند، ما هم به صورت مشروط 

می توانیم، بپذیریم.« 

   مخالفت نماینده تندرو 
انتقاد  با  مجلس،  اصولگرای  نماینده  شریعتی،  مالک 
اجتماعی  شبکه  در   CFT و  پالرمو  پذیرش  احتمال  از 
مصلحت  تشخیص  مجمع  صحن  »جلسات  نوشت: 

چهارشنبه هاست. اینکه امروز جلسه فوق العاده بگذارند تا 
در شلوغی پایان سال، FATF را جمع و جور کنند، مشکوک 
نیست؟ اعضای محترم مجمع، مراقب باشند مانند طراحان 
برجام مایه عبرت تاریخ نشوند. )همه کار کردند، نشستند، 
خندیدند و...(، اما این پایان کار نبود و محسن دهنوی، 
کنش به وی  سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام، در وا
در حساب کاربری خود نوشت: »مجمع تشخیص مصلحت 
نظام جلسه ای نداشت. جلسه فوق العاده دوشنبه برگزار 
می شود و دستور کار جلسه، بودجه سال آتی است. بررسی 
پالرمو و CFT در دستور کار فروردین و اردیبهشت ۱404 صحن 
 FATF کید شده مجمع قرار دارد. همان طوری که قبلا هم تا

در دستور مجمع نیست.«

   مراحل تصویب 
، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام،  حسین مظفر
درباره آخرین وضعیت دو کنوانسیون پالرمو و CFT با بیان 
اینکه هنوز زمان دقیقی برای بررسی این دو کنوانسیون 
کمیسیون مشترک  در صحن مجمع تعیین نشده، گفت: »
کنوانسیون چندین جلسه برای ارزیابی  بررسی این دو 
داده  تشکیل  ایران  عضویت  مصلحت  مختلف  جوانب 
است که در جریان این جلسات پیوستن به دو کنوانسیون 
به تصویب رسیده است. البته تصمیم گیری نهایی درباره 
پیوستن ایران به دو کنوانسیون مذکور منوط به رای گیری 
که این  در صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام است 
مسئله به سال آینده موکول شده است.« مظفر در همین 
مورد خاطرنشان کرد: »با وجود اینکه نظر کمیسیون مشترک 
هیچگونه الزامی برای اعضای مجمع برای رای دادن به 
پالرمو و CFT ایجاد نمی کند، اما به هر حال نظر کارشناسی 
این کمیسیون بر روی آرای برخی اعضای مجمع تاثیرگذار 
خواهد بود.« این عضو حقیقی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره جو فعلی مجمع تشخیص نسبت به پیوستن 
ایران به دو کنوانسیون مذکور اضافه کرد: »با توجه به اینکه 
موافقت مجمع با عضویت در این دو کنوانسیون نیاز به رای 
سه چهارم اعضای مجمع دارد، به نظر می رسد که تحقق این 

مسأله همچنان مسیر همواری را در پیش ندارد.« 

»آرمان ملی« حواشی لوایح باقی مانده از FATF را بررسی می کند

پالرمو و CFT در پیچ آخر
      حسین کنعانی مقدم: تحریم ها پذیرش FATF را به تاخیر انداخت

ح کرد سخنگوی دولت مطر

بررسی گزینه های وزارت اقتصاد 
آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره به در 
پیش رو بودن سالروز ملی شدن صنعت نفت و 
گرامیداشت یاد حسین فاطمی و محمد مصدق به 
موضوع تحریم وزیر نفت اشاره کرد و اظهار داشت: 
این تحریم برخلاف پروتکل های بین المللی انجام 
شده و نشان دهنده این است که وزیر نفت و 
تیم او کارشان را درست انجام داده اند. فاطمه 
مهاجرانی با اشاره به برنامه های در دستور کار 
رئیس جمهوری به صورت مشخص برنامه هایی 
در زمینه مهار تورم، افزایش رشد اقتصادی و 
برنامه های پیشران کنترل ناترازی ها از برنامه های 
جدی است که در دستور کار رئیس جمهوری 
قرار دارد و جلسات آن منظم برگزار می شود و 
خروجی هایی هم از جنس آیین نامه و برنامه در بر 
داشته است. فاطمه مهاجرانی درباره معرفی وزیر 
اقتصاد به مجلس و احتمال معرفی علی طیب نیا 
به عنوان وزیر گفت: از زحمات دکتر همتی در ۶ 
ماه اول دولت که بار مسائل و مشکلات را بر دوش 
کید کرد: معرفی گزینه  گرفتند تشکر می کنم. وی تا
وزارت اقتصاد به شکل فعال در حال بررسی است 
و گزینه هایی در این زمینه وجود دارند. آقای 
طیب نیا هم یکی از سرمایه های کشور هستند 
رئیس جمهوری  اقتصادی  مشاور  به عنوان  و 
با  دولت  سخنگوی  داشتند.  همکاری هایی 
بیان این که »بهبود وضعیت معیشت نیازمند 
برنامه هایی از جنس رشد اقتصادی است«، 
یادآور شد: تا رشد اقتصادی صورت نگیرد و 
افزایش نیابد، راهبردهایی نظیر کالابرگ راهی 
برای جلوگیری از افت وضعیت معیشتی هم وطنان 
است که این اقدام صورت گرفته، هرچند می دانیم 
که به شکل ضرب الاجل، قابل  اقدامی است 
انجام است. مهاجرانی عنوان کرد: راهبردی که 
دنبال می کنیم افزایش گشایش های اقتصادی، 
افزایش سرمایه گذاری هایی که صورت می گیرد و از 
جمله قراردادهای نفتی و سایر موضوعات است و 
امیدواریم در سال ۱404 شاهد گشایش های بهتری 
در حوزه اقتصاد باشیم. وی با بازخوانی اصل 
۲۷ قانون اساسی در زمینه تشکیل اجتماعات 
و راهپیمایی ها و اخذ مجوز برای آن، اظهار کرد: 
گر بنا باشد هر کدام از افرادی که موضوعی دارند،  ا
تجمع کنند، واقعا نظم جامعه بهم خواهد خورد. 
که در این زمینه  طبیعی است دستگاه هایی 
متولی هستند طبق اطلاعیه ای که وزارت کشور 
داده است، نظم را برقرار خواهند کرد. امیدواریم 
بسترهای قانونی به گونه ای مهیا شود که همه 
افراد بتوانند طبق نص قانون مواضع خود را اعلام 
کنند. وی با اشاره به افزایش 45 درصدی حداقل 
کارگران و افزایش ۳۲ درصدی حقوق  حقوق 
، اظهار داشت: این تغییرات با  حقوق های بالاتر
هماهنگی خوبی که در شورای عالی کار وجود دارد 
و با مشارکت نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت 
به عنوان نماد دموکراسی، به وقوع پیوسته است. 
کید کرد: انعقاد قرارداد ۱۷ میلیارد دلاری در  وی تا
وزارت نفت که در قالب چهار قرارداد انجام شده، 
به ایجاد ۱۷ هزار شغل منجر خواهد شد و سهم 
ایران از میادین مشترک گازی ایران و قطر را افزایش 
خواهد داد. مهاجرانی همچنین به پویش »نه 
به تصادف« اشاره کرد و گفت: وزارت بهداشت و 
درمان متولی این پویش است و با هدف کاهش 
تعداد مرگ ومیرهای جاده ای و کاهش ۱0 هزار 
مورد مرتبط با تصادفات شکل گرفته است. هدف 
ما کاهش آمار ناامیدکننده ای است که سالانه 
حدود ۲۳ هزار نفر از هموطنانمان را در جاده ها 
از دست می دهیم. سخنگوی دولت ادامه داد: 
امیدواریم با اجرای پویش »نه به تصادف« و 
همچنین پویش »شش دانگ« که وزارت راه در 
حال پیگیری آن است، شاهد کاهش تصادفات و 
مرگ ومیرهای جاده ای باشیم. به امید خداوند و با 
دقتی که از عزیزان صورت می گیرد، در پایان نوروز، 
هیچ کسی عزادار عزیز دیگری نباشد. مهاجرانی 
درباره ناترازی برق و اینکه چرا دولت دوباره به 
تجربه موفقی که کشورهای اروپایی و آمریکایی 
اجرا می کنند برنمی گردد، گفت: این تجربه شامل 
جابه جایی ساعات مصرف در ۶ماه اول سال 
است که می تواند مصرف برق را به طور قابل توجهی 
کاهش دهد. در نهایت، قانون مصوب مجلس 
باید اجرا شود و برای کاهش ناترازی که واقعاً همه 
مردم از آن رنج می برند، موضوعاتی در دستور کار 
کید کرد: شایسته نیست  دولت قرار دارد. وی تا
مردم در سرمای زمستان شاهد قطع برق باشند 
ولی به هر حال موقعیتی است که ما با آن روبه رو 
هستیم. رئیس جمهور، وزیر نفت، وزیر نیرو و بنده 
رسما بابت قطعی برق عذرخواهی کردیم، ناترازی 
قصه امروز و دیروز نیست، ناترازی قصه ای است 
که سال ها بوده و الان صدایش درآمده است. 
سخنگوی دولت یادآور شد: برای این موضوع 
وزارت نیرو چند ابرپروژه تعریف کرده و موضوعاتی 
نظیر بهبود عملکرد نیروگاه ها، توجه به تنوع سبد 
ک و خورشیدی که  انرژی، توجه به انرژی های پا
۳0 هزار مگاوات برای 4 سال تعریف شده از جمله 
اقدامات است و امیدوار هستیم ظرف مدت یک 
سال رقم قابل توجهی برق برای سال اول محقق 
کنیم. یکی از موضوعات مهم در بخش انتقال 
انرژی است که برای جلوگیری از افت و هدررفت 
انرژی باید صورت بگیرد و برنامه هایی در وزارت 
نیرو در این زمینه وجود دارد. سخنگوی دولت 
درباره جزئیات افزایش اختیارات استانداران، گفت: 
اختیاراتی که به استانداران داده می شود، به شدت 
به حکمرانی یکپارچه در کشور مربوط می شود 
و این موضوع باید به دقت مورد توجه قرار گیرد. 
این اختیارات در حال نگارش است و ان شاءا... در 
اوایل سال آینده شاهد جمع بندی آن خواهیم 
بود. باید به استان ها اختیار داده شود و از سوی 
دیگر، یکپارچگی حکمرانی نیز باید مراقبت شود. 


